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   فرزين ماندگار
روز گذشته کتاب »پوتين قرمزها« طی مراسمی در حوزه 

هنری رونمايی شد.
مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت ح��وزه هنري در حوزه هنري 
گفت: يكي از كاره��اي زمین مانده خاطرات اف��راد نگهدارنده 
اسراي عراقي در ايران است كه »پوتین قرمزها« از كارهاي اولیه 
در اين زمینه است. در حال حاضر پرونده فرار اسراي عراقي روي 
میز من است. خیلي كم اين فرارها صورت گرفته و فرار موفق هم 

نداشته ايم جز يك فرار آن هم تا مرز بازرگان!
مراسم رونمايي كتاب »پوتین قرمزها« )خاطرات مرتضي بشیري( 
روز گذشته با حضور محسن مومني شريف، رئیس حوزه هنري و 
مرتضي سرهنگي، مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنري در 
حوزه هنري برگزار شد. مرتضي سرهنگي، مدير دفتر ادبیات و هنر 
مقاومت حوزه هنري در اين نشست با بیان اينكه نويسنده و راوي 
براي نگارش »پوتین قرمزها« زحمت كشیدند، گفت: سرهنگ 

اسیرشده عراقي عنوان مي كرد مهمات را از زاغه هاي عربستان 
تأمین مي كرديم، درهاي مهمات عربستان به رويمان باز بود. 

مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنري با بیان اينكه خوشحالم 
كه حوزه هنري اين بار بر زمین مانده را برداشت، تصريح كرد: هر وقت 
به كارهاي زمین مان��ده نگاه مي كنم، نمي توانم از خجالت س��ر بلند 
كنم. سرهنگي به اس��راي عراقي در ايران و خاطرات آنها اشاره كرد و 
افزود: احمد علي محسن يكي از فرماندهان اسیر جوان و باشعور بود، 
مثل يك سرباز سر تراشیده داشت، پرسیدم سرهنگي؟ گفت: بله من 
همه درجه هايم را در جنگ گرفته ام. س��ر شكسته داشت و نخ بخیه 
در سرش ديده مي ش��د. او مي گفت مهمات را از زاغه هاي عربستان 
تأمین مي كرديم اما پس از عملیات بدر در روز هم زاغه ها مهمات به ما 
مي رساندند و درهاي شان به روي مان باز بود براي همین ما در جنگ 
تحمیلي از 15 ملیت اسیرداري كرديم، اسماً اسراي عراقي بودند ولي از 
ملیت هاي مختلف اسیر داشتیم. مدير دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه 
هنري با اشاره به نگاه متفاوت سربازان و فرماندهان ايراني به اسراي 
عراقي ادامه داد: در آن زمان كمیس��یوني به اس��م كمیسیون اسراي 
عراقي داشتیم كه حواس شان به اسراي عراقي بود. در اين كمیسیون 
تصويب شده بود براي حفظ امنیت و راحتي اسرا، هیچ سرباز و افسر و 
درجه دار ايراني كه يكي از عزيزانش را از دست داده يا از اهالي شهرهاي 
جنگ زده است نبايد در اردوگاه هاي نگهداري از اسرا باشد. همچنین 
مقرر شده بود تا هنگامي كه خانواده هاي اسرا به ديدنشان مي آمدند، 
يك اتاق خصوصي در اختیارشان قرار گیرد و همه امكانات براي آنها 
فراهم باشد. حتي يك بار نزديك بود كه يكي از افسران به دلیل سیلي 

زدن به اسیر عراقي، به دادگاه احضار شود.

مرتضي سرهنگي در رونمايي از کتاب پوتين قرمزها عنوان کرد   
پرونده فرار اسراي عراقي را روي ميزم دارم

سردار فضلي در نشست خبري اعلام کرد
 بازسازي واقعه غدير در 100 نقطه ايران

و ديگر کشورها 

جانشين رئيس سازمان بسيج از بازسازي واقعه غدير در بيش 
از 100 نقطه ايران و کشورهاي ديگر خبر داد. مديرعامل بنياد 
بين المللي غدير هم گفت: نمايش واقعه غدير با پشتوانه مردم، 
بسيج و دستگاه ها هشت سال اس�ت که به صحنه مي آيد. 
نشست خبري سردار فضلي، جانش��ین رئیس سازمان بسیج و 
سردار حس��ین ظريف منش، مديرعامل بنیاد بین المللي غدير 
و سردار يعقوب سلیماني، رئیس ستاد بازسازي واقعه غدير در 

مركز بسیج سازمان صدا و سیما برگزار شد. 
در ابتداي نشست سردار فضلي با سلام بر شهدا و شهید محسن 
حججي و تبريك اعیاد مبارك قربان تا غدير با اشاره به بازسازي 
واقعه بزرگ ترين واقعه تاريخ اس��لام و ادامه رس��الت انبیا مولا 
علي)ع( گفت: كارهاي زيادي صورت گرفته تا اين امانت الهي در 

انقلاب ما نمود يابد و امروز برجستگي آن را شاهد هستیم. 
وي در ادام��ه گف��ت: ام��روز توفیق بازس��ازي واقع��ه غدير را 
دوستان مان پیدا كردند. من به همه شما اصحاب رسانه و نهادها 
و ارگان ها كه توفیق مشاركت و انتشار فرهنگ ولايي را با هدايت 
علما و برخي مراجع عظام تقلید و محتوايي كه مورد توجه شیعه 
و سني بود به ويژه بنیاد غدير خم و هدايت راهبردي اش تشكر 
مي كنم. امروز شرايط اين بازسازي فراهم شد. البته در سال 89 

براي اولین بار در شهر قم و دامنه كوه خضر نبي رونمايي شد. 
فضلي با اشاره به ش��باهت هاي فراوان جغرافیايي منطقه اي كه 
انتخاب شد با مكان غدير اظهار داش��ت: اين رونمايي با حضور 
قريب 70 هزار نفر از مردم قم و زائران آغاز شد. هنرمندان شیعه 

و سني براي كار مشاركت كردند. 
سردار فضلي با اشاره به كلاس ها و دوره ها براي فعالیت در اين 
پروژه گفت: نهايت تا سال گذشته 147 نقطه فعال شدند و مردم 
عراق و سوريه هم فعال شدند و در نهايت در 150نقطه اجرا شد. 
وي يادآور شد: امس��ال هم با كمك همه بخش هاي مردم نهاد 
و دستگاه ها 143نقطه در داخل كش��ور و يك نقطه در سوريه 
آموزش و ممارست كرده و براي اجرا اعلام آمادگي كردند. سردار 
فضلي با بیان اينكه رقابت صمیمانه اي در اس��تان هاي مختلف 
صورت گرفته، گفت: در برخي استان ها در چند نقطه به بازسازي 
واقعه غدير مي پردازند. وي در پايان گفت: اجراي بازسازي واقعه 
غدير خم را در روز خاصش در مناطق مختلف خواهیم داشت و 

برخي مناطق هم درخواست براي اجرا در چند روز داشتند. 
   نمايش واقعه غدير در قالب ميداني برگزار مي شود

در ادامه ظريف منش، مديرعام��ل بنیاد بین المللي غدير عنوان 
كرد: بیان واقعه غدير با توجه به اينكه روز بیان تكلیف الهي و پیام 
پیامبر بوده خیلي مسئله مهمي است. اينكه فقط برخي برادران 
جهان اسلام مي گويند دوستي امیرالمومنین و پیامبر بوده اينطور 
نیس��ت همه در اين زمینه اتفاق دارند كه علاوه بر محبت بحث 
سرپرستي جامعه اسلامي و استمرار نهضت  پیامبر است پس اين 

روز، روز جشن و شادي دل اهل بیت و مؤمنین است. 
وي درباره نمايش هاي روز غدير گف��ت: نمايش واقعه غدير در 
قالب میداني با استفاده از هنر به صورت حضور مردم و بازيگران 
در صحنه نزديك هم كار بزرگي است كه با پشتوانه بسیج و مردم 
و دستگاه ها هشت سال است به صحنه آورده شد. پس بازسازي 
آن در قالب نماي��ش باارزش تر از يك كت��اب 100 صفحه اي و 
طرق ديگر اس��ت. همچنین ظريف منش درب��اره فعالیت هاي 
بین المللي گفت: در خارج از كشور توان ملي و دستگاه هايي مثل 
مجمع تقريب و مجمع جهاني اهل بی��ت و جامعه المصطفي و 
سازمان فرهنگ فعالند. امسال كار جديد علاوه بر جشن برپايي 
همايش هاي علمي و تبییني قريب 10 كشور از سوي مجمع اهل 
بیت، هفت تا 10 كشور از سوي س��ازمان فرهنگ و 25كشور از 

سوي جامعه المصطفي فعال مي شوند. 
   نمايش هاي با موضوع غدير در 26نقطه براي اهل سنت 

نيز اجرا مي شود
همچنین يعقوب سلیماني، رئیس س��تاد بازسازي واقعه غدير 
گفت: بازس��ازي واقعه غدير با حمايت مردم و مراجع از س��ال 
89كلید خورد و امسال هشتمین سال است كه خطبه غدير به 
فارسي و عربي بازسازي شده و از روز قبل تا روز بعد از عید اجرا 
مي شود. وي در ادامه گفت: بیش از يك میلیون نفر جامعه هدف 
و مخاطب ما هستند. مشاركت مردم و نقش شان در بازسازي اين 

واقعه مهم است كه در حال تبديل شدن به فرهنگ است. 
وي توضیح داد: اين نمايش ها در  26نقطه براي اهل س��نت نیز 
اجرا مي شود. غدير سمبل امامت و ولايت و نقطه تلاقي كاروان 

رسالت و طلايه داران امامت است.

    دریچه

 سيد حسين متوليان گردآورنده اشعاري 
درباره شهيد حججي در گفت و گو با »جوان«: 

 »جون خادم المهدي« 
به اهتمام محسن حججي منتشر مي شود

   محمدصادق عابديني
انتشار تصاوير اسارت و بعد از آن اعلام شهادت مدافع 
حرم محس�ن حججي، موجي ک�م نظي�ر از واکنش ها 
را در ميان اقش�ار مختلف جامعه و ب�ه خصوص اهالي 
فرهنگ و هنر داش�ته اس�ت. يك�ي از اي�ن بازتاب ها 
س�رايش اش�عاري درباره آن ش�هيد بزرگوار اس�ت. 
اش�عاري که قرار اس�ت بخش�ي از آن در قالب کتابي 
منتش�ر ش�ود. سيد حس�ين متوليان، باني گردآوري 
اين کتاب ش�عر، در گفت وگو ب�ا »جوان« درب�اره اين 
اق�دام فرهنگ�ي، توضيح�ات بيش�تري داده اس�ت. 
چطور اشعار درباره شهيد حججي را جمع آوري 

کرديد؟
بلافاصله بعد از اعلام شهادت شهید حججي كه يكي دو روز 
بعد از انتشار خبر اسارتش، منتشر شد، به همراه دوستان 
گروه��ي را در فضاي مج��ازي ايجاد كرديم و از ش��اعران 
خواستیم كه براي اين شهید، ش��عر بگويند و به آن گروه 
بفرستند. با بسیاري از شاعران تماس گرفتیم و بخشي از 

كار نیز جنبه فراخوان داشت. 
کتاب قرار است عنوان خاصي داشته باشد، چرا 

اين اسم را انتخاب کرديد؟
با ديدن عكس اسارت شهید حججي، چیزي كه ذهنم 
را درگیر كرد، متني بود كه روي اتیكت لباس ش��هید 
حججي درج ش��ده بود. روي اتیكت نوشته شده بود 
»جون خادم المهدي«. همان طور كه مي دانید جناب 
»جون ب��ن حوي« غلام س��یاه حضرت سیدالش��هدا 
بود كه در كربلا به شهادت رس��ید. من در عكس هاي 
ديگر شهید حججي جس��ت وجو كردم و ديدم باز هم 
از اين عنوان »جون خادم المهدي« اس��تفاده كرده و 
گويا مي خواس��ته بگويد همان طور كه »جون« غلام 
سیدالش��هدا بود، من نیز غلام حض��رت مهدي)عج( 
هستم. همین موضوع باعث ش��د نام كتاب را »جون 
خادم المهدي« بگذاري��م و هیچ نامي از دوس��تان به 
عنوان گردآورنده ذكر نش��ود و فقط روي جلد عنوان 
ش��ود »به اهتمام و گردآوري محسن حججي«، چون 
معتقدم در برابر كار بزرگي كه آن ش��هید انجام داد و 
خونش در مس��یري كه انتخاب كرده بود، ريخته شد، 
م��ا كاري نكرده ايم. همه زحمت كار را خود محس��ن 

حججي كشیده است. 
کتاب در چه مرحله اي است و چه زماني منتشر 

مي شود؟
هم اكنون صفحه بندي كار و طراحي جلد آن انجام شده و 

قرار است در اربعین شهید عرضه شود. 
چه شاعراني برايتان اثر ارسال کرده اند؟

مي توانم بگويم از تمامي گروه ها و نحله هاي فكري، سیاسي 
و ادبي در جامعه براي شهید حججي شعر گفته و براي ما 
ارسال كرده اند، از شهرستان ادب گرفته تا استاد قزوه از اين 
طرف و بچه هاي ترانه سرا كه شايد در ظاهر تعلق خاطري به 
چنین موضوعاتي نداشته باشند. يا از مناطق مختلف كشور 
مثل شعري كه استاد ده بزرگي كه به حق مي توان وي را پدر 

شعر آيیني دانست، از شیراز فرستادند. 
گويا اس�تقبال خوبي از فراخوان ش�عري شما 

انجام شده است!
مهم ترين اتفاقي كه در اين بین رخ داد، اتفاق و اتحادي بود 
كه در میان شعرا براي سرايش شعر درباره شهید حججي 

اتفاق افتاد و همه ب��ه میدان آمدند. به نظرم اين ش��هید، 
مصداق بارز فرمايش حضرت آقا درب��اره وحدت آفريني و 

جذب حداكثري است. 
کتاب چه ويژگي هاي ديگري دارد؟

در انتهاي كتاب نی��ز از تصاوير صفح��ات مجازي تمامي 
چهره هاي فرهنگي، هنري، سیاسي و رسانه اي كه درباره 
شهید حججي مطلبي را در ش��بكه هاي اجتماعي منتشر 

كرده بودند، آورده ايم. 
حركت ديگ��ري نیز در اين كتاب انجام ش��ده اين اس��ت 
كه عكس تمامي شاعراني كه شعر ارس��ال كرده اند بالاي 
شعرشان منتشر ش��ده و مي خواس��تیم با اين كار بگويیم 
اگر شهید حججي سرباز اهل بیت و شهید راه دفاع از حرم 
است، اين شاعران نیز به نداي اين شهید لبیك گفته اند و 
سرباز راهي هستند كه وي رفته است. امیدوارم اين كار در 
روزي كه شهید قرار است شفاعت كند باعث شود نام شعرا 

در فهرست شفاعت شده ها قرار گیرد. 
در کتاب از اش�عاري که ش�اعران براي شهيد 
حججي س�روده اند و در فضاي مجازي منتشر 
ش�ده، بدون اينك�ه در فراخوان ش�ما حضور 

داشته باشند، نيز استفاده شده؟
ما شعري را جست وجو و سرچ نكرديم، چون مي خواستیم 
حقوق مؤلفین رعايت شود. اگر كسي تمايل داشت شعري 
كه براي شهید حججي گفته در كتاب منتشر شود، خودش 
براي ما ارسال كند. تمام آثار ارسالي نیز به همین نیت كه 

در كتاب منتشر شود، ارسال شده است. 
اشعاري که در کتاب قرار است منتشر شود، از 

نظر کيفي در چه حدي هستند؟
سال ها است در كنگره هاي ش��عر و جشنواره هاي مختلف 
حضور دارم و در اجراي كنگره شعر عاش��ورايي در شیراز 
مش��اركت دارم، مي توان��م بگوي��م حتي در كنگره ش��عر 
عاش��ورايي نیز تنها از چند قالب شعري استفاده مي شود، 
اما در اشعار ارسال شده درباره شهید حججي تقريباً از همه 
قالب هاي شعري داريم؛ از غزل، ترانه، شعر سپید و نیمايي 
گرفته تا قالب هاي تقريباً فراموش شده اي چون »مسمط 
تضمیني«، حتي در روزگاري كه شاعران چندان تمايلي به 
سرودن غزل با بیشتر از 14 بیت ندارند مي بینیم كه قصیده 

نیز براي شهید حججي سروده اند. 
تاريخ دقيق انتش�ار کتاب چه زماني اس�ت و 
ممكن است با توجه به به تعويق افتادن تشييع 
پيكر شهيد حججي، کتاب را همزمان با مراسم 

تشييع منتشر کنيد؟
چهلم ش��هید روز 27 شهريور مي ش��ود. ما يا در همان 
روز يا روز 30 ش��هريور كه مصادف با اول محرم خواهد 
بود كتاب را منتش��ر مي كنیم. هنوز بین اين دو تاريخ، 
روز نهايي انتش��ار كتاب را مشخص نكرده ايم. ولي قطعاً 
به دلیل اينكه مراحل فني و انتش��ار كتاب هنوز تكمیل 
نشده، كتاب در روز تش��ییع پیكر شهید حججي توزيع 
نخواهد شد. س��عي كرده ايم كه همه كار هاي اين كتاب 
خاص باشد، از طراحي گرفته تا صفحه بندي و حتي نوع 
كاغذي كه به كار برده ايم. هیچ كس��ي نیز قرار نیست از 

اين كتاب انتفاعي شخصي ببرد. 
در انتها اگ�ر درباره جم�ع آوري اين اش�عار و 
انتشارشان س�خني گفته نش�ده باقي مانده، 

بفرماييد!
موضوعي كه همیشه ناراحتم مي كرد اين بود كه به نظرم 
فرمايش��ات حضرت آقا اغلب آن گونه كه بايد مورد توجه 
قرار نمي گیرد، ولي ش��هید حججي نشان داد كه مي توان 
يك آتش به اختیار بود و حتي با شهادت نیز باعث اتفاق و 
اتحاد شد، شايد باورش سخت باشد ولي شهادت اين شهید 
در میان كساني كه در خارج از كش��ور زندگي مي كنند و 
به مس��ائل فرهنگي نظام هم توجهي ندارند بازتاب زيادي 
داشت. اين شهید آتش به اختیار قلب و روح مردم را به هم 
نزديك كرد و ما هم تلاش كرديم در جمع آوري اين كتاب 

آتش به اختیار عمل كنیم.

   جواد محرمي
اخيراً محمدمهدي حيدريان، رئيس سازمان 
س�ينمايي بي�ش از پي�ش تفك�رات ده�ه 
شصتي اش درباره سينما را بروز داده است؛ 
تفكرات�ي که با بحران گيش�ه در س�ينماي 
ايران به موازات هم قرار گرفته اند و نگراني ها 
از تش�ديد اين بحران را افزاي�ش مي دهند. 
تصمیم روز گذش��ته ش��وراي صنفي اكران در 
نیم بها كردن بلیت سینماها تا 20 روز به وضوح 
نشان مي دهد كه سینماي ايران دچار ركود در 
گیشه ش��ده اس��ت اما آن چیزي كه از اين هم 
نگران كننده تر است مواضع تازه محمدمهدي 
حیدريان درباره افتخار كردن به جوايز سینماي 
جش��نواره اي و نیز س��خن گفتن از س��ینماي 

معناگرا است. 
   بازگشت س�ينماي معناگرا و سينماي 

جشنواره اي
»س��ینماي معناگرا« ك��ه در دهه ه��اي 60 و 
70 و در مقاطعي در س��ینماي ايران به چش��م 
مي خورد و بیش��تر جزو سیاست هاي فرهنگي 
دوران مسئولیت س��یدمحمد بهشتي در بنیاد 
س��ینمايي فارابي بوده اس��ت، گويا دوباره قرار 
اس��ت راه به س��ینماي ايران بیابد. به گزارش 
فارس، محمدمهدي حیدريان در جمع اصحاب 
فرهنگ و هنر قم كه با حض��ور وزير فرهنگ و 
ارشاد اس��لامي در تالار معصومیه و فرمانداري 
قم برگزار شد، عنوان كرد كه سیاست سازمان 
س��ینمايي قطب بندي اس��تان هاي مستعد و 
بهره گیري از توان آنها اس��ت و در اين راستا قم 

مركز سینماي معناگرا خواهد شد. 
همچنین ب��ا رويكرد توج��ه به جش��نواره ها، 
رئیس سازمان سینمايي، كسب 360 جايزه در 
جشنواره هاي فیلم خارجي را از جمله افتخارات 
صنعت سینماي كشور دانست و افزود: اگرچه 
هر جش��نواره داراي مقاصد خاص خود اس��ت 
ولي حوزه مشترك دنیا مسائل انساني است كه 
كسب افتخار سینماگران ايران در جشنواره هاي 
مختلف بین المللي موجب افتخار و ش��ناخت 
جهان از اي��ران اس��ت. وي ادام��ه داد: حضور 
فیلمسازان كشورمان در جشنواره هاي خارجي 
و كس��ب عناوين و افتخارات متنوع باعث شده 
ارزيابي كشورهاي خارجي از اين سینما، دانستن 

ايران به عنوان كشوري آزاد و فرهنگي باشد. 
رئیس سازمان امور سینمايي و سمعي، بصري 
گفت: در چش��م انداز 10 س��اله وزارت ارشاد، 

جشنواره ها به عنوان گذرگاه لازم براي ورودي 
به بازار جهان جانمايي شده است. 

رئیس سازمان سینمايي در حالي بر دو رويكردي 
كه انحرافي بودن آن در سینماي ايران به اثبات 
رسیده است پافش��اري مي كند كه روز گذشته 
شوراي صنفي نمايش تصمیم به نیم بها كردن 
بلیت سینماها تا 20 روز گرفت، اقدامي كه ناشي 

از بحران گیشه در سینماي ايران دارد. 
   بليت نيم بها براي فرار از بحران

سال پیش كه شوراي صنفي نمايش به رياست 
همايون اسعديان به واسطه ذوق زدگي از رونق 
بي سابقه سینماها تصمیم به افزايش خیره كننده 
و غیركارشناسي بلیت س��ینماها گرفت، هرگز 
فكرش را هم نمي كرد كه در كمتر از ش��ش ماه 
ديگر مجبور ش��ود به خاطر ركود گیشه بلیت 
س��ینماها را براي 20 روز نیم بها كند. تصمیم 
تازه شوراي صنفي نمايش در نیم بها كردن بلیت 
سینماها را بايد ناشي از كسادي گیشه سینماها 
در آستانه ورود به نیمه دوم سال دانست، اقدامي 
كه به عنوان راه حلي تشويقي براي رفتن مردم 
به سینماها در نظر گرفته شده است اما واقعیت 
اين اس��ت كه فیلم هاي ايراني آنچنان كه بايد 
براي مخاطبان ايراني چنگ��ي به دل نمي زنند 
تا وقت ش��ان را صرف تماش��اي آنها با رفتن به 
س��ینما كنند و بهاي بلیت هم شايد نتواند اين 
مشكل را حل كند. البته شوراي صنفي اكران به 
ريشه اصلي كه باعث شده اين تصمیم را اتخاد 
كند اشاره اي نكرده اس��ت و در عوض تا دلتان 
بخواهد به دلیل تراش��ي هاي بي رب��ط و با ربط 
متوسل شده است، »به پاس روز ملي سینما و 
رشادت هاي مدافعین وطن كلیه سینماها را از 
تاريخ 19 شهريورماه تا پايان هفته دفاع مقدس 

نیم بها اعلام كرد.«
در بیانیه ش��وراي صنف��ي اكران آمده اس��ت: 
»س��ینما زنده است به ديده ش��دن. زنده است 
به ارتباط تنگاتنگ با همه مردم، به منظور ارج 
نهادن به حضور و تكريم مخاطب با هدف ايجاد 
شرايطي براي پیوند قوي تر مردم با هنر هفتم. 
نظر به اين مهم با اتفاق حداكثري آرا، در شوراي 
صنفي نمايش مصوب و مقرر گرديد به مناسبت 
»روز ملي سینما« با هدف ايجاد بستر و شرايطي 
مطلوب براي همه اقش��ار جامعه »جش��نواره 
سراس��ري بلیت نیم بها« در تمام س��ینماهاي 
كش��ور برگزار شود. اين جش��نواره به يمن روز 
ملي سینما، از نوزدهم ش��هريورماه جاري آغاز 

و به پاس رشادت هاي مدافعین وطن در داخل 
و خارج از مرزهاي ايران اسلامي تا پايان هفته 
دفاع مقدس ادام��ه خواهد داش��ت. اين اقدام 
بزرگ عزمي ملي و همه جانبه را مطالبه خواهد 
داشت. به اين طريق از تمامي رسانه هاي محترم 
مي خواهیم در خصوص اطلاع رس��اني و در اين 
اقدام ملي براي سینما و براي مردم ما را همراهي 
نمايند. پیش��اپیش قدردان همگامي صمیمانه 

يكايكتان هستیم.«
كسادي گیشه سینماها در س��ال جاري را بايد 
بیش از همه به پاي ابتذال و ضعف مضامین آثار 
س��ینمايي قلمداد كرد، مردم و قشر سینمارو 
به تدري��ج از اين همه س��اده انگاري و مضامین 
دم دستي در تولید فیلم ها دلزده شده و با خود 
مي گويند آيا اين آثار ارزش صرف هزينه هايي كه 

مي كنند و وقتي كه صرف مي نمايند را دارند؟ 
واقعیت اين است كه س��ینماي ايران به نسبت 
سینماي جهان در حال درجا زدن است و صرف 
جوايز جش��نواره اي انگیزه و شوق اصلي بخش 
عمده اي از فیلمسازان كشور را شكل مي دهد، 
جش��نواره هايي كه صرفاً به نیت س��مت و سو 
دادن به مضامین آثار فیلمس��ازان جهان سوم 
برگزار مي ش��وند و به نوع��ي خدمات فرهنگي 
براي آنها ارائه مي دهند. سینماي جشنواره اي 
همواره براي مخاطب عام ارزش��ي قائل نبوده 
است و اساساً اهمیت زيادي به اينكه مردم با فیلم 
ارتباط برقرار كنند نمي دهد، همین مسئله باعث 
شده فیلمسازان صرفاً از راه رفتن روي فرش قرمز 
جش��نواره هاي خارجي به خود ببالند و همین 
انحراف سینماي ايران را به سمت ورشكستگي و 

بحران گیشه رهنمون سازد. 
   زمينه سازي براي فيلمفارسي

برخي هم ممنوعیت تبلیغ فیلم ها در شبكه هاي 
ماه��واره اي بیگانه را در بحران گیش��ه بي ربط 
نمي دانند ولي واقعیت اين است كه اگر فیلم ها 
چنگي به دل بزنند مردم براي تماشاي آنها رغبت 
پیدا خواهند كرد ولي فیلم هاي ايراني در تقابل 
با آثار خارجي رنگارنگي كه هر روز دسترسي به 
آنها سهل الوصول تر مي شود، توان رقابت ندارند، 
به تازگي رئیس سازمان سینمايي از عبارت دهه 
شصتي سینماي معناگرا اس��تفاده كرده و نیز 
جوايز سینماي ايران در جشنواره هاي خارجي 
را افتخار براي ايران قلمداد كرده است، تفكري 
كه حتماً به بحران گیشه در سینماي ايران بیش 

از پیش دامن خواهد زد. 
در نهايت لازم اس��ت نس��بت به رويكردهاي 
غلطي كه پیش از اين اش��تباه بودن آنها ثابت 
ش��ده هش��دار داد، س��ینماي معناگرا اساساً 
چیز بي مفهومي اس��ت، مديران ده��ه 60 با 
همین عبارت م��ن درآوردي تماش��اگران را 
از س��ینما فراري دادند و س��ینما را تا آستانه 
ورشكستگي رهنمون شدند. افتخار به جوايز 
جشنواره ها نیز هم ژس��ت روشنفكري است 
و هم آتش ب��ه خرمن س��ینماي نحیف ايران 
مي زند، چنین رويكردهايي البته باعث رش��د 
ابتذال در س��ینماي ايران نیز خواهد شد، چرا 
كه مبتذل سازان از اين بیراه رفتن هاي مديران 
سینما نهايت سوء اس��تفاده را خواهند برد و 
س��ینماي كش��ور را چند گام ديگر به سمت 

فیلمفارسي به عقب برمي گردانند.

تفكرات دهه شصتي رئيس سازمان سينمايي به بحران گيشه دامن مي زند

مابااينسینمابهعقببرميگرديم!
تصميم تازه شوراي صنفي نمايش براي نيم بها کردن بليت سينماها به مدت 20 روز

صدا و سيما زير تيغ شبكه خانگي
به نظر مي رس��د حتي با وجود آنكه سريال هاي ش��بكه خانگي مانند »عاشقانه« و 
»شهرزاد« از جذابیت كافي در ادامه مسیر قبلي خود برخوردار نیستند، تلاش دارند 

اين مسیر را باز ادامه دهند. اما براي چه؟
سريال  هاي شبكه خانگي با قهوه تلخ راه افتاد، آثار كمدي و اجتماعي زيادي ساخته شد 
ولي هیچ كدام به موفقیت قهوه تلخ كه آن  هم نیمه راه رها شد دست پیدا نكردند. بعد از آن 
ديگر سريال  چشمگیري تولید نشد تا زماني كه شهرزاد وارد فروشگاه ها شد. شهرزاد به 
دلیل تیم قوي، داستان مردم پسند با رگ و ريشه هاي تاريخي- سیاسي دوران پهلوي كه 
فضاي مورد علاقه حسن فتحي است توانست به موفقیت برسد. اما با وجود آنكه قصه در 
فصل اول را مي شد به پايان رساند خلأهايي نهاده شد تا قصه به فصل بعدي برسد. خلأهايي 
ساده كه مي شد به راحتي در فصل اول به نتیجه برس��د و يك سريال يك فصلي تمیز و 
خوب در خاطر مردم باقي بماند. همزمان با اتمام فصل اول شهرزاد يك سريال با مضمون 
فیلمفارسي به نام عاشقانه در منازل مردم به نمايش درآمد كه تركیبي از سوپراستارهاي 
سینماي ايران بود. سريالي پرهزينه و بسیار سطحي كه فقط براي پر كردن وقت مردم با 
نماهنگ و خشونت و عشق بازي بود. همان داستان هاي قديمي يك حاجي بازاري با يك 

زن صیغه اي فقط كمي چاشني عشق هاي مدرن بالاشهري امروزي به آن اضافه شد. 
دقیقاً با اتمام فصل اول عاشقانه فصل دوم شهرزاد شروع شد و به نظر مي رسد با  پايان 
آن فصل بعدي عاشقانه شروع شود. گويا قرار است بعد از پايان فصل دوم عاشقانه فصل 
سوم شهرزاد شروع شود و اين چرخه گويا تا اوايل س��ال بعد ما را با خود همراه كند. 
شهرزاد كه در فصل دوم عملًا موفقیت خود را از دست داده است و درگیر يك داستان 
مثلثي عشقي چندوجهي شده است، عاشقانه نیز در پايان مسیر اول مخاطبین خود را 
نیز رها كرده است و هر كدام بايد به زور داستاني عامه پسند بیننده را جذب كنند. پس 

چرا به روند تولید ادامه مي دهند؟

حكمت 98
اعْقِلُ�وا الخَْبَ�رَ إذَِا سَ�مِعْتُمُوهُ عَقْلَ 
رِعَايهَ، لاَ عَقْلَ رِوَايهَ، فَإِنَّ رُوَاهَ العِْلْمِ 

کَثِيرٌ، وَرُعَاتهَُ قَلِيلٌ.
هنگامى كه خبرى را مى شنويد در آن 
بینديش��ید )و حقیقت محتواى آن را 
درك نمايید( تا آن را ب��ه كار بنديد نه 
اينكه تفكر فقط براى نق��ل به ديگران 
باش��د، زي��را راوي��ان علم بس��یارند و 

رعايت كنندگان آن كمند!

وحيد مهري     یادداشت


